
altre gran obstacle, és la manca de 
coordinació entre professors. Molts 
docents no están acostumats a 
treballar en equip o bé, davant la 
necessitat de fer-ho, es neguen a 
delxar de treballar de forma individual. 

La Reforma es caracteritza per 
allargar I'ensenyament obligator! fins 
als setze anys. En conseqûència, en 
aquest nou sistema romanen a les 
aules alumnos que ais catorze anys 
segurament haurien optat per 
abandonar-les. Com avalúa aquesta 
novasituació? 

Des del meu punt de vista, aquesta 
obligatorietat es tradueix en què els 
alumnes es quedin a l'escola dos 
anys més a la força, en el sentit més 
estríete. Son molt pocs els que si als 

catorze anys varen decidir no continuar 
estudiant, canvien d'opinió durant el 
segon cicle de l'ESO (deis catorze als 
setze anys). Per élis, aquests dos 
anys son un mer periodo per passar 
a allò que volen fer després i, per tant, 
no s'esforcen, no estan motivats, no 
els aprofiten. Això per una banda. Per 
d'altra, en aquest sistema l'alumne 
que realment voi aprofitar les classes 
i és bo acadèmicament parlant, 
s'avorreix, es desmotiva, perqué el 
nivell acadèmic mitjà que es dona a 
les aules, davant tanta diversitat 
d'alumnes, tendeix a la baixa. 

Com s'esta desenvolupant el nou 
disseny currioular? 

De moment, s'està desenvolupant 
amb certs inconvénients. En el nostre 

centre, pots fer adaptado curricular, 
però no pots fer modificaciô curricular, 
de manera que els alumnes no poden 
desi l igar-se de determinados 
assignatures; hi ha d'al t res 
assignatures que estan pensados 
por un determinat número de places 
d'alumnes, i com que no hi ha mitjans, 
molts alumnes, os queden sense 
poder cursar assignatures per les 
quais realment estan motivats. Als 
alumnos els està costant adaptar-so 
a aquost nou sistema: tenon una 
càrrega excossiva de crédits, 
continuament canvien de professor, 
d'aula, estan desorientáis. 1 la gran 
foina del professor, en aquest sentit, 
és ajudar-lo a encaminar-so. 
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Com avalúa la marxa de la 
Reforma des de l'inici de la seva 
apücació en aquest centre? 

En aquest centre, l'aplicació ha 
estât la que s'ha pogut dur a terme a 
causa dels recursos humans. Una de 
les problemàtiquos que hi ha és que 
no hi ha hagut mai una "plantilla" 
estable, llavors, sempre han estât 
inferiors al 50% els do "plantilla" fixa i 
això ha comportât que l'aplicació hagi 
estât tant lenta. La teoria de l'aplicació 
ha estât correcta, però la manca de 
recursos per part de la Generalitat, tan 
humans com materials, l'ha fot més 
lenta. 

En línles generals, creu que s'està 
desenvolupant com estava previst? 

L'Administració només vol que els 
alumnes vagin a classe i que els 
professors compleixin amb la seva 
obligació. Cree que estom complint 
ois objoct ius, no només de 
l 'Administ ració, sino do tota la 
població quo creu on la Reforma. 

Quina ha estât la principal 
dificultat pel personal docent a l'hora 
de fer efectius els objectius de la 
Reforma? 

Sonzillamont, que no tonim els 
recursos adéquats. 

Els defensors de la reforma 
afirmen que l'ESO s'adapta a Ies 
necessitats de cada un dels alumnes 
1 ofereix un entorn més acollidor i 
estimulant que redueix el fracàs 
escolar. Des de la seva experiència, 
està d'acord amb aquesta afirmació? 

Estic d'acord sempre i quan ol 

professorat estigui en aquesta línia. 
Hi ha professorat que encara està on 
la línia dels setanta i només valoren el 
nivell acadèmic; evidentment, amb 
aquests no hi podem estar d'acord. 
Però l'ESO, pel professorat que creiom 
amb ella, és molt més afavohdora 
pels alumnos. 

Considera que Tactual sistema 
pot atendre les necesitáis de cada 
alumno? 

Tot depén dels recursos humans. 
Evidentment, si nosaltres tractem la 
diversitat, tant en els comuns com en 
els variables, si que podem atondre 
aquestos necessitats. 

A la teoria sí, a la práctica, depén 
del professorat. 

La Reforma es caracteritza per 
allargar l'ensenyament obligatori 
fins als 16 anys. En conseqûència, 
en aquest nou sistema romanen a 
les aules alumnes que als 14 anys 
segurament haurien optat per 
abandonar-Ies. Davant d'aquesta 
situació, considera que la Reforma 
és capaç de donar resposta al mateix 
temps a les necessitats dels 
alumnes més brillants i a aquells 
més desmotivats o amb més 
dificultáis académiques? 

Els alumnos que hi ha aquí, la 
majoria són rebotáis; amb rebotáis, 
vull dir, que ponsaven on plegar a una 
edat i ara han de fer dos anys més i 
evidentment, ara han d'esludiar. Això 
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